
Ajuntament de Búger

1 / 7

Ajuntament de Búger

ACTA

Expedient núm. Òrgan col·legiat

PLN/2024/14 El ple

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria:
Extraordinària
Motiu: «Sessió extraordinària sol·licitada per al menys 1/4 part dels regidors»

Data:
12 / de desembre / 2024

Durada:
Des de les 13:00 fins a les 14:00

Lloc:
Casal de cultura Batle Miquel Amengual (Can Dometo)

Presidida per:
PERE TORRENS ESCALAS

Secretari:
Jaime Torres Ferrer

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

Núm. d'identificació Nom i Cognoms Assisteix

78214557K Catalina Alemany Buades SÍ

78210510E Catalina Guasp Cladera SÍ

44327567N Coloma Capó Saletas SÍ

78215780W ESTEVE GOMILA CANDEL NO

43025899Y Guillem Vicens Xamena NO

42978543F Josep Pons Buades SÍ

45538305F Miquel Gallardo Esgleas SÍ

43052263N PERE TORRENS ESCALAS SÍ

42962927P Rafael Capó Cerdá SÍ

Excuses d'assistència presentades:
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1.  

2.  

ESTEVE GOMILA CANDEL:
«Assumptes de feina»

Guillem Vicens Xamena:
«Presideix una reunió d'una associació a la mateixa hora»

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la sessió,
procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA

No hi ha assumptes

B) ACTIVITAT DE CONTROL

Debat d'assumptes relacionats amb la gestió de l'equip de govern

El , en representació del grup  el qual ha sol·licitat laSr. Miquel Gallardo MÉS PER BÚGER
celebració de la sessió de Plenari, pren el torn de paraula i diu, literalment:

“Bon dia,

En primer lloc, vull excusar de bell nou l’absència d’en Guillem, que tenia programada una reunió d’
una associació que presideix per aquest mateix dia i hora des de feia mesos i per això no ha pogut
venir.

En segon lloc, senyor batle i regidors, us explicaré el motiu pel qual el grup de MÉS per Búger ha
demanat la convocatòria d’aquest ple extraordinari. Fa un mes aproximadament, el batle va convocar
els regidors del nostre grup a una reunió informal en què es va informar de moltes coses importants
que l’equip de govern volia dur a terme i considerava adient informar-nos.

Tal com vàrem dir a la reunió, valoram molt positivament aquesta acció i esperem que es repeteixi en
futures ocasions perquè consideram que ha de servir per tal que entre tots puguem fer un poble
millor, cadascú des del seu lloc. Ara bé, en aquella reunió es varen dir moltes coses que després no
es varen complir, per exemple, davant l’oferiment del nostre grup a poder consultar les ordenances
que, segons el senyor batle, ja s’havien redactat i faltaven només uns serrells, se’ns va dir literalment
que “demà mateix o passat demà vos les enviaré, només queden uns pocs retocs en una de les
ordenances, però la resta us les enviaré sense cap problema per si podeu fer aportacions”. El
problema és que no ens va arribar cap esborrany d’ordenança fins a la convocatòria de la comissió
informativa: la de la taxa de l’aigua. Encara esperam l’esborrany de l’ordenança de les associacions,
la dels guals i reserves d’estacionaments i la dels carregadors elèctrics que, en teoria ja estaven
fetes. Sabeu que s’aprovaran quan vulgueu perquè teniu majoria absoluta, però trobam que no és de
rebut que si realment voleu fer un text consensuat que inclogui les nostres propostes o observacions,
no se’ns haguessin passat. La nostra voluntat és poder aportar responsablement i tenint com a eix
vertebrador el model de poble que el nostre grup defensa i que ha rebut el suport del 35% dels vots.
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Per altra banda, en aquella reunió se’ns va informar també de tres temes que consideram cabdals
pel futur del nostre poble: l’escola nova, la desnitrificadora i can Dometo. De l’escola, se’ns va
informar que hi havia obertes diferents opcions i entenem que es farà feina en la línia que es va
parlar.

Però dels altres dos temes, vàrem fer dos precs en el ple i consideram que la resposta del batle no
és acceptable des del punt de vista democràtic: no accepta la diferencia d’opinió i no respon des del
respecte que mereixen unes preguntes que el que pretenen és que puguem exercir el nostre dret a
control de l’acció de govern i poder fer propostes per a la millora del funcionament del nostre poble.
El batle, en una mostra d’abús de poder va optar per no respondre amb contingut ni coherència les
nostres propostes i va fer consideracions que no s’ajusten a la realitat. Quan parlam de fer una
mostra d’abús de poder ens referim al fet de recordar-nos que teniu majoria absoluta en una
resposta a un prec sobre la desnitrificadora. Som molt conscients de la composició del plenari i
sabem quines implicacions té, pero confiam amb que el motiu pel qual som aquí tots noltros és la
defensa d’un model concret de poble que posa al centre el benefici del nostre poble i la seva gent.
Cada partit amb unes prioritats i amb un model diferent.

I quan deim que les respostes no s’ajusten a la realitat és perquè en la mateixa resposta el batle o l’
equip de govern va escriure, referint-se als regidors de MES:

“Que no hi esteu d’acord és normal. De fet no hi estau en quasi res del que feim”.

I això ens ho vàreu dir el mateix dia en què es varen aprovar per unanimitat tots els punts de l’ordre
del dia del ple. Excepte un, en què ens vàrem abstenir. Abstenció no vol dir estar en contra. I si
repassau tots els plens d’aquesta legislatura, veureu que hem votat a favor de moltes coses, de la
majoria. Moltes més de les que ens hi hem oposat. Perquè la nostra oposició és responsable i
diligent. I no ho negarem, costa molt mantenir-se en aquesta línia: el desgast d’haver de suportar que
es vulgui ridiculitzar la nostra feina, es menystenguin les nostres idees, se’ns negui el dret a
respondre o a poder comentar les preguntes és molt gros. Seria molt més fàcil per a noltros venir a
passar el temps, alçar el braç i partir, però no seria responsable i ens sentiríem que decebem el
nostre electorat, els nostres principis. De fet, no entenem com, si tan orgullosos estau de la vostra
majoria absoluta, no estau orgullosos del vostre model de poble i evitau poder defensar-lo de manera
vehement quan hi ha debat. Som al ple d’un Ajuntament i és democràcia: no se tracta de cercar qui
xerra més alt o de qui xerra millor: es tracta d’intercanviar opinions i deixar palès quin és el fil
conductor de la nostra acció. Davant aquesta situació, l’única conclusió que extreim és que el vostre
equip de govern no defensa cap model de poble en concret, la vostra acció de govern es basa en la
improvisació i atendre els interessos personals de la gent deixant de banda massa sovint els
interessos comuns del poble.

Lamentam profundament aquesta situació, per part nostra està al servei dels bugerrons és la nostra
passiól. Ho repetesc, per noltros seria molt més fàcil venir aquí a passar el temps, votar d’acord amb
el que considerem i partir. PIM, PAM. Però si ho féssim no seríem honestos amb noltros mateixos i ja
hem decidit que si hem de patir aquests desprecis del batle ho seguirem aguantant, però això no
anul·larà el dret de poder expressar que pensam diferent totes les vegades que faci falta.

Dit això, també vull donar les gràcies i valorar que s’hagi convocat el ple amb celeritat i no s’hagi
esperat a que acabàs el termini legal i quedàs convocat de manera automàtica d’aquí un parell de
setmanes.
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I ara sí, entrem en els dos temes que preocupen el nostre grup. Si trobau, farem tota la nostra
intervenció, després ens contestau i finalment podem obrir un espai per aclarir els possibles dubtes
que encara quedin. Torn a repetir que la nostra funció com a representants del poble és fer la nostra
tasca de control de l’acció de govern i feim servir totes les eines legals que tenim a l’abast, per tant
no voldríem que es desqualificàs la nostra feina pel sol fet de fer-la.

En primer lloc, volem parlar de la desnitrificadora, ja que ens vàreu anunciar la vostra voluntat de no
fer-la i invertir els doblers en altres inversions, i vàreu citar la possible compra del Teatre Parroquial.
Nosaltres no volem entrar en això. El que consideram és que s’ha de justificar molt i molt bé que no
es faci la desnitrificadora. Per justificar aquesta decisió ens vàreu dir que les analítiques informen de
que l’aigua d’un dels dos pous gairebé sempre ha estat potable i que la de l’altre té nitrats encara
que en el límit legal, qualque pic per damunt i qualque pic per davall. Ens diguéreu que aquestes
analítiques es poden consultar al web de l’Ajuntament. La qüestió és que hem entrat al web de l’
Ajuntament i hi ha diverses analítiques, però nosaltres esperàvem una seqüència històrica, jo què sé,
mínim les dels darrers 5 o 6 anys, potser demanar-ne 10 seria molt, però sí un llistat amb totes les
analítiques dels dos pous i de la xarxa dels darrers anys. I la sorpresa és que només hi ha
analítiques del 2024, i del Pou de sa Rota Vella només una del mes de setembre d’enguany. De fet,
no hi ha cap analítica d’abans d’abril d’enguany. Trobam molt i molt agosarat dir que perquè la
darrera analítica o les darreres 4 o 5 analítiques han sortit bé, vol dir que ja tendrem aigua potable
sempre. No entenem aquest canvi d’opinió quan Tot per Búger duu al seu programa electoral la
construcció de la desnitrificadora i el senyor batle, fa un parell de mesos va anunciar a la revista Sa
Plaça que la construcció de la desnitrificadora per garantir l’aigua potable al poble era el seu objectiu
de legislatura. Per Sant Pere ens diu això i ara que l’Ajuntament disposa dels doblers diu que hi
renuncia? Falta molta transparència per aquest canvi sobtat d’opinió. Falten les analítiques d’una
sèrie suficient de temps, falta l’opinió d’un expert, falta donar la cara davant el ple, falta donar
explicacions al poble. A qualcú li pot parèixer un projecte car, a qualcú li pot parèixer un projecte on
encara falta saber exactament com funcionarà, quin serà el cost del manteniment, però el fet de
garantir l’aigua potable al poble, per nosaltres és una prioritat que no s’hauria de rebutjar tan a la
lleugera. Per això vos instam a que, si finalment renunciau a aquest projecte, doneu tota la
informació de manera detallada, perquè a hores d’ara, ni l’oposició, ni la gent del poble, en sap res.

El segon punt és la decisió de moure la biblioteca a Can Dometo. Ja que no hem pogut donar el
nostre punt de vista en cap espai oficial, aprofitam aquest espai. Per nosaltres, Can Dometo és l’
espai de la Tercera Edat del poble. Així es va decidir quan es va inaugurar i seguim creient que, d’
una manera o altra, ho hauria de seguir essent. La nostra aposta és, no ens n’amagam, utilitzar-ne
els baixos per a fer-hi el Centre de Dia, que hem demanat a diferents experts i ens han dit que és
viable en unes condicions que són assumibles pel poble i que permetrien que diversos bugerrons en
poguessin fer ús. Per altra banda, consideram que l’espai actual de la biblioteca és adequat i no hi ha
cap necessitat de moure-la. Si ens voleu detallar el cost anual de tenir-la allà potser tendríem més
informació. Tot i això, renunciar a un dels millors espais del poble com és Can Dometo per fer-hi una
biblioteca que està oberta ben poques hores a la setmana trobam que no és necessari, sobretot
perquè la biblioteca ja té un espai més que decent i perquè moure-la allà hipoteca la possibilitat de
fer-hi altres coses i que la tercera edat en pugui fer ús.

Aquest és el nostre punt de vista damunt els dos punts i esperam poder tenir un debat constructiu
sobre els dos. La nostra intenció és únicament intentar que les coses se facin millor. Per si queden
dubtes, a vegades ens sorprèn com encara es dubta de que el que defensam són postulats polítics i
qualcuns cregueu que volem anar al terreny personal, pero no, únicament el que volem és ser
responsables i intentar que les coses es facin bé. I com que veim un déficit democràtic, consideram
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que s’ha de canviar de rumb. Aquest és l’espai idoni per a intercanviar diferents punts de vista. Per
part nostra respectam el vostres postulats, pero clar, en alguns moments no hi coincidim pels motius
que clara i transparentment exposam, Necessitam respostes clares, avalades per dades, que s’
allunyin del despreci i del circ i que s’acostin al lloc que ocupau: un equip de govern que pren
decisions meditades i posant al centre el profit del nostre poble. Per tant, ens podeu donar ara i aquí
totes les explicacions necessàries sobre aquests dos temes?

Gràcies”

Intervencions:

El batle, , respon en primer lloc que aquestes manifestacions en absolut s’ajustenSr. Pere Torrens
als motius que van alegar per convocar aquest plenari i que en realitat estan fent un al·legat polític.
Després, diu, anirà per parts per intentar contestar a totes les acusacions, i diu:
”En primer lloc, no accept que m’acusis a mi o al meu equip de govern de dèficit democràtic quan es
segueixen els procediments que s’han de seguir, es dóna la informació en el lloc i en el moment en
què s’ha de donar i en cap moment s’ha privat a ningú d’aquesta informació. Que ridiculitzam a l’
oposició, consider que el vostre grup es ridiculitza a ell mateix, pels seus fets: mentides i
manipulacions sistemàtiques de les informacions que es donen als plenaris, la convocatòria d’aquest
plenari, etc. Abús de poder? Jo escolt a tothom i crec que mai he pogut ser acusat d’abús de poder,
aquesta acusació torna a ser ridícula.

*Passant als altres punts comentats a la reunió informativa que varem mantenir. En aquella reunió
vaig deixar molt clar que no hi havia cap assumpte tancat, que tot són possibilitats i que l’important
era aprofitar els diners que tenim concedits. Les decisions es prenen després d’una meditació i
valoració importants, i precisament per això ens reunim sovint i a vegades canviam d’opinió per tal d’
adoptar la millor decisió pel poble. Si tens una mentalitat tancada només veus blanc o negre, però a
vegades hi ha grisos que te fan rectificar perquè no queda d’altra. Quan estàs dirigint un poble has
de ser pràctic, possibilista, i saber cap a on has d’anar, i noltros ho tenim ben clar. Tots els diners
que hem invertit han tingut sempre un sentit i crec que ningú es pot penedir d’aquí a on hem invertit, i
de com ho hem fet. \

Començant pel tema de la biblioteca, voltros vàreu demanar sobre el centre de dia a Can
Dometo, però el president de l’IMAS ens va deixar molt clares les condicions: ells es fan càrrec
de tot i ells decideixen. Pot venir gent d’altres pobles i cap de Búger, i d’altra banda, no sabem
quantes persones de Búger poden necessitar aquest servei, perquè molta gent major té una
persona que la cuida i volen estar a ca seva. I el cost que suposa un centre de dia no es podria
assumir mai per l’ajuntament. M’agradaria contrastar amb els experts dels què parlau les seves
opinions amb les de l’IMAS. Però es que, a més, no vos vaig dir en cap moment que aquest fos
un tema tancat, vos vaig dir que dur la biblioteca a Can Dometo era una opció. La biblioteca ara
mateix està ubicada a un edifici que no és nostro, sinó de l’Esglèsia, i ara mateix l’Esglèsia
intenta llogar tots els espais que fins ara teníem en concessió. Si tenim un edifici municipal, s’ha
de valorar el canvi, o no? A part, la sala de la biblioteca necessita manteniment i és una inversió
que feim a un edifici que no és nostro. \

Tema gent major, cal abandonar la idea que l’edifici de Can Dometo és només per a la gent
major. D’altra banda, es planteja la possibilitat de tornar a licitar el bar atès que hi ha gent
interessada. Però en qualsevol cas, aquestes decisions són de l’equip de govern i no del plenari;
es va fer una reunió de cortesia per donar informació però les decisions les ha de prendre qui té
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el mandat democràtic, TOT PER BÚGER, i noltros prendrem aquestes decisions en virtut de les
circumstàncies. Aquestes decisions es faran arribar al poble quan estigui tot tancat perquè es
van succeint moltes circumstàncies a les quals ens hem d’adaptar. Aprofit per dir-vos, que si no
he tancat el pressupost és perquè des de la Mancomunitat ens van informar que hauria un
increment molt important, i ells encara no tenen tancats el seus pressuposts, per la qual cosa
restam pendents de tenir aquesta informació ja que es tracta d’una de les partides més grosses.
Per tant, el punt de la biblioteca, de moment no es mourà i es plantejarà una nova licitació del
bar. \

Desnitrificadora. És cert que a la plana web només figuren les analítiques d’enguany, la resta
estan als arxius municipals, però record perfectament que al pou de Can Vell l’aigua fa molts
anys que no està contaminada. I la informació que us vaig compartir no va ser descartar el
projecte de la desnitrificadora, sinó esperar un parell d’anys vist que ara no és prioritari, i si veim
que hi ha una pujada important de nitrats reprendre el projecte amb un nou POS. Es va parlar d’
aprofitar ara els diners per la compra del teatre. En cas que es decideixi per l’equip de govern
tirar endavant el projecte de la desnitrificadora, aquí sí que el plenari serà competent per dur a
terme la contractació, però ara mateix no té res a dir. Ho esteim valorant i quan ho decidim
donaré els corresponents informes de Batlia.”*

El batle cedeix el torn de paraula al regidor pel grup PSOE, , qui manifesta que liSr. Rafel Capó
extranya que es convoqués una reunió informativa i a ell no se l’avisés. A la qual cosa contesta el

 que té raó, però que va decidir primer fer la reunió amb MÉS i després amb ell però encara nobatle
ha tingut temps, i que ho té present. D’altra banda, el  diu que pot entendre el tema de laSr. Capó
desnitrificadora, perquè va començar com un projecte de cent mil euros i acaba pujant a cinc-cents
mil. Però no entén comprar el teatre si tenim una concessió, i a més està reformat. Contesta el batle
que no, que és necessària una inversió important de quasi seixanta-mil euros, entre d’altres per
arreglar l’aire condicionat. EL  diu que ell seria més partidari d’adquirir Ca Ses Monges, iSr. Capó
poder arreglar els pisos. I referent a l’ús de Can Dometo, està content que es torni a licitar la
concessió del bar perquè això ho disfruten gent gran i els joves. El centre de dia no ho veu viable
perquè és molt costós per l’ajuntament i no hi ha massa gent del poble que ho necessiti realment.

Demana la paraula el regidor  (MÉS) per expressar la seva conclusió de tot elSr. Miquel Gallardo
què s’ha dit: “Queda molt clar que voltros aneu canviant d’opinió, i em pareix correcte atès que l’
ajuntament implica gestionar, adaptar-se a les necessitats ja que mai tot surt com s’ha previst, però
anar canviant totalment allò que s’ha duit al programa posa de manifest que no teniu una línia de
govern ni una idea de poble. Canviau cada mes o cada dos mesos els projectes a executar, ens
reuniu i ens deis que la idea és canviar d’ubicació la biblioteca, parlàreu fins i tot de la decoració, de
posar un espai per contacontes, etc. i un mes després resulta que heu conviat d’opinió i voleu licitar
el bar. I el preocupant és que sembla que ho feis perquè hi ha una gent interessada i no perquè
considereu que el poble tingui la necessitat. Fins i tot portàveu al programa fer un centre de dia, fer
una desnitrificadora, i ara ho esteu canviant quan teniu els diners per fer-ho. Però ara heu decidit que
és més necessari fer una altra cosa i quan ho decidiu ja ens informareu. Noltros sabem que ara
mateix la idea del centre de dia és minoritària a aquest plenari, però des de MÉS PER BÚGER
considerem que el poble de Búger és un poble petit que ha d’aspirar a oferir grans serveis a la seva
gent: ha de tenir una escola com toca, ha de tenir un centre de dia, ha de tenir una escoleta de 0 a 3
anys perquè així els infants i la gent jove viurà més el poble. Cada dia que passa tenim una realitat
més semblant a una urbanització i hi ha urbanitzacions, com Palmanyola, que ofereixen més serveis
que noltros. La nostra idea és avançar en aquesta idea de poble, però voltros no podeu dir que
tingueu una idea de poble perquè canviau d’opinió cada dos per tres i a més ens dieu que això no
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són temes a tractar pel ple; però noltros exigim transparència i cada vegada que vegem coses que
no s’estan fent bé ho direm i creiem que el lloc idoni és el Ple, ja que mitjançant aquest plenari hem
pogut expressar les nostres idees les quals quedaran recollides a l’acta de la sessió i la gent del
poble les podrà conèixer. És la nostra idea d’informació, transparència i democràcia, i s’ha de
respectar.”
Contesta el batle, , que respecta el seu punt de vista encara que li sembliSr. Pere Torrens
absolutament erroni, i dirigint-se al Sr. Gallardo diu: “El dia que MÉS abandoni el pensament màgic
serà un partit seriós, però a dia d’avui no ho és. No ho és aquí ni a Palma, ni enlloc, perquè criticau
una cosa aquí i feis una altra a un altra banda. Quan jo vaig arribar aquí amb en Rafel Capó com a
batle, vam trobar al banc uns dos-cents mil euros, i això degut a polítiques de MÉS amb les quals es
va invertir allà on no s’havia d’invertir, i ara mateix al banc hi ha dos milions sis-cents mil euros i pens
que això és una qüestió de bona gestió. I només et dic una cosa, si un dia arribes a ser batle, Déu no
ho vulgui… això ho decidirà el poble, sabràs el que ès estar a un ajuntament. Penses que noltros
canviam cada dia d’opinió sense pensar les coses? No ho hem fet mai, i el que feim és adaptar-nos a
les circumstàncies i necessitats de cada moment. Els programes electorals són una base però quasi
sempre s’han de modificar perquè s’ha de valorar cada euro que gastes. I si un dia ets batle veuràs
que t’has d’adaptar a les situacions, i si no ho fas, doncs malament perquè et pegaràs una castanya
d’escàndol. D’altra banda, repetesc que sou molt pesats i estic cansat que ens acuseu de manca d’
informació i manca de transparència, però pens que a vegades una mica de seny i d’equilibri és
necessari, i voltros en teniu molt poc, i dins MÉS hi ha persones que duis els temes a punts de vista

 personals.”
Contesta el  que no és cert.  diu que sí, que els han acusat d’abús de poder, iSr. Gallardo El batle
aquí no hi ha hagut mai d’abús de poder, i diu: “altra cosa és que a tu no t’agradin les decisions però
com a batle jo tenc unes competències, sinó mira’t la Llei de Bases de Règim Local, però en cap cas
es pot parlar d’abús de poder. I el que sí et demanaria és que deixis de manipular la informació,
perquè aquella reunió informativa va ser una reunió de cortesia per compartir una informació amb
voltros, com a mostra de transparència, i voltros què heu fet? En lloc de contactar amb jo per
contrastar els temes, montau un plenari extraordinari per atacar a l’equip de govern. Pagau cortesia

. Contesta el  que: amb descortesia” Sr. Gallardo “No ens vas deixar demanar al plenari. I ens vàreu
dir que ens passaríeu unes ordenances però després no les vàreu passar i no sabem si segueixen

, i diu el batle: endavant o heu canviat d’opinió…” “Però perquè no dius que et vaig telefonar
personalment? Per dir-te que em sabia greu però no t’havia pogut enviar les ordenances perquè
encara tancàvem les darreres coses. Tenia la obligació de fer-ho? No. Només dius el què vols. I

. Contesta el  que no accepta la crítica.facem el què facem sempre tens la crítica a punt” Sr. Gallardo
I  diu que el que no accepta és la descortesia mostrada i les mentides que dieu, sobretot ael batle
les publicacions. El  manifesta que l’està menystenint. I  diu que no l’estàSr. Gallardo el batle
menystenint, i que el que passa és que amb ell no es pot arribar a cap acord i quan s’intenta fer
alguna cosa per cortesia després ho paga d’aquesta manera, per tant amb ells (MÉS) no es faran
més reunions.

C) PRECS I PREGUNTES

No hi ha assumptes

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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